
Intervju: Wolfgang Petritsch, Visoki predstavnik u BiH:”Svetska
Banka stopirala Donatorsku konferenciju za BiH”

Vec skoro pola godine ceka se na ispunjavanje niza preduslova koje je postavila Evropska unija .- Pocetak
“ohrabrujuce saradnje” Lagumdzijine administracije sa vladama entiteta – Medjunarodna zajednica ostaje pri

svojim dejtonskim obavezama u BiH

Washington, 18.11. (SENSE)  –  Wolfgang Petritsch,  najvissi  predstavnik  medjunarodne zajednice u Bosni  i
Hercegovini, vraca se iz posete Americi sa dve znacajne vesti. Jedna je dobra i ocekivana: u Njujorku – u razgovoru
sa  generalnim  sekretarom  UN  Kofijem  Ananom  i  sefovima  diplomatija  Spanije  i  Portugala,  koje  od  januara
preuzimaju funkciju predsedavajuceg u Evropskoj  uniji  (EU) i  Organizaciji  za evropsku bezbednost i  saradnju
(OEBS) – dobio je cvrsta uveravanja da ce svetska organizacija i kljucne evropske institucije cvrsto ostati na kursu
implementacije mirovnog sporazuma iz Daytona.

Ona druga, nepovoljna Petriceva vest – s kojom je otisao u Sarajevo iz Vasingtona – takodje nije neocekivana: u
sedistu Svetske banke potvrdjeno mu je da planirana nova donatorska konferencija za BiH ostaje stopirana dok se
ne ispune poznati preduslovi, izneti u 18 tacaka, na koje je Evropska unija obavezala centralnu vlast i rukovodstva
dva entiteta.

“Taj program daljeg rada, koji je trazila EU, trebalo je da bude pripremljen do sredine ove godine, ali to jos nije
ucinjeno. Rec je o 18 uslova koje je trebalo ispuniti pre nego sto se pristupi izradi studije za realizaciju predvidjenog
Sporazuma o pridruzivanju i stabilizaciji BiH”, rekao je Petric tim povodom, u intervjuu za SENSE, pred odlazak iz
Vasingtona.  “Nazalost,  dok  se  taj  uslov  ne  ispuni,  Svetska  banka  i  EU  nece  moci  da  organizuju  planiranu
donatorsku konferenciju. Potencijalni donatori drze se po strani dok se od BiH predhodno ne dobiju trazeni rezultati
i program daljeg razvoja. Doslo se u situaciju kad postaje veoma jasno da se odgovornost za dalji uspeh u razvoju
BiH prenosi na lokalne vlasti”.

Uprkos sadasnjem zastoju, najvisi nedjunarodni predstavnik u BiH je optimista da ce centralna Lagumdzijina vlada
u Sarajevu – uz sadasnju “znatno bolju saradnju” sa vladama dva entiteta nego sto je to ranije bio slucaj – uspeti
da ubrza put BiH na kursu koji je zacrtan u Dejtonu pre sest godina. “Na njih se sad, u Sarajevu i Banja Luci, moze,
najzad, gledati kao na tim koji  je sposoban da resava probleme. Oni su, recimo, na pitanju izbornog zakona
pokazali spremnost na postizanje kompromisa. I to dobrog kompromisa, kakvi ce biti potrebni i ubuduce. Jer,
mnogo je spornih pitanja oko kojh je, realno, moguce doci do kompromisnog resenja. I, to je sustina i sva mudrost
moderne politike”, kaze Petric, uz ocenu da simptomi te “politike kompromisa” pocinju da se registruju na sva tri
vladajuca punkta u BiH – sto je, kako ocenjuje, “dobro u odnosu na doskorasnje stanje, ali nedovoljno u odnosu na
potrebe sadasnjeg trenutka”.

Govoreci o problemu koji u poslednje vreme apsolutno preokupira paznju medjunarodne zajednice, Volfgang Petric
nam je preneo svoj utisak sa zasedanja Generalne skupstine UN u Njujorku i iz razgovora na visokom nivou u Stejt
departmentu da tekuce angazovanje svih raspolozivih snaga u obracunu sa medjunarodnim terorizmom nece
negativno uticati na neke nezavrsene poslove koje medjunarodna zajednica jos ima u BiH. Rec je tu, pre svega, o
poteri za optuzenim ratnim zloccincima, gde – kako je naglasio Petric – ovih dana “posebno ohrabruje” javno
izrazena spremnost premijera RS Mladena Ivanica da pocne dosledno da se primenjuje zakon o saradnji sa Haskim
tribunalom, koji je proslog meseca usvojila Skupstina u Banja Luci.

“Ta situacija je veoma jasna: dogod su van domasaja pravde glavni optuzeni za ratne zlocine, pre svega Karadzic i
Mladic,  ne moze se racunati  na punu normalizaciju situacije  u BiH.  Na normalizaciju koja bi  podrazumevala
smanjenje i prestanak medjunarodnog vojnog prisustva”, rekao je Petric. “U medjuvremenu, od sagovornika u
Vasingtonu dobio sam uveravanja da SAD, bez obzira na neke sadasnje nove medjunarodne prioritete, nece
ostaviti neobavljenim nijedan od svojih poslova koji su prihvaceni potpisivanjem sporazuma iz Dejtona”.

Negde kroz sest meseci, Volfgang Petric zavrsava svoj mandat u Sarajevu. Na pitanje kako vidi svoju misiju – a,
posebno, inicijative da medjunarodni predstavnici pocnu polako da se povlace u drugi plan u BiH – Petric je za
SENSE rekao: “Medjunarodna zajednica je zainteresovana da se uspostavi odgovorno partnerstvo sa lokalnim
vlastima u oba entiteta. Medjutim, poseban problem i dalje postoji u odnosima sa Republikom Srpskom.
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Neophodno je da politicari u Banja Luci shvate potrebu da se saradjuje – da saradjuju medjusobno, a isto tako i sa
politicarima u Federaciji BiH u procesu izgradnje jedinstvene drzave. Bez drzave BiH, sposobne da se priblizi, a
jednog dana i prikljuci EU, nece biti ni Republike Srpske. Imam utisak da vecina politicara u RS pocinje to, najzad,
polako da shvata”.


